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ÚVODNÍ SLOVO

Boží blízkost
Milí čtenáři, rád bych vám v  úvodu novo-
ročního Kobylístku popřál požehnání v no-
vém roce a vnímání Boží blízkosti v něm!
Píšu o  Boží blízkosti a  vybavuje se mi nej-
důležitější osobní událost uplynulého roku. 
V  říjnu odešel z  našeho viditelného svě-
ta, věřím, že blíže k Bohu, můj tatínek. Byl 
pokřtěný jako miminko, ale nevyrůstal 
v křesťanské rodině, nebyl, jak se říká, „vě-
řící“. Podobně to bylo s mým bratrem, také 
pokřtěným po narození, zřejmě vlivem dě-
dečka z maminčiny strany. Já už jsem jako 
malý pokřtěný nebyl, ale Pán si mě k sobě 
postupně přitahoval a  křest jsem přijal 
u sv. Terezičky díky salesiánům v 16 letech.
Když jsem již dříve přemýšlel, kde se v mém 
životě objevil duchovní základ, na kterém 
Pán Bůh stavěl, vzpomněl jsem si na tradi-
ci, kterou prožíval můj tatínek jako dítě se 
svým tátou a  pak i  se mnou. Byly to krás-
né vánoční procházky starou Prahou, při 
kterých jsme navštěvovali různé kostely 
a  jejich betlémy. Vzpomínám si, jak na mě 
v dětství silným a tajuplným způsobem pů-
sobilo prostředí chrámů. Když jsme vešli 
z  venku do kostela, vnímal jsem, že vstu-
pujeme do jiného světa, kde se děje něco 
zvláštního. Byla to silná zkušenost zažívání 

posvátna a myslím si, že to pro mě byl záži-
tek Boží blízkosti. Vnitřní, tenkrát ještě ne-
pojmenovaný, ale intenzivní. A  jsem za něj 
tátovi i dědovi moc vděčný!
Když můj tatínek v říjnu minulého roku ze-
snul, naplnil mě při pohledu na jeho klid-
nou a  smířenou tvář hluboký pokoj a  vel-
ká naděje. Pár dní před jeho smrtí jsme si 
povídali a  já se ptal, jak si představuje ži-
vot potom, co bude dál, až to přijde. Hezky 
se na mě podíval, jako by se usmál, a řekl: 
Bude klid…
Silně jsem v  těch dnech vnímal víru jako 
veliký dar, který mě nese životem, dává 
smysl a  umožňuje vnímat Boží blízkost. 
Těšilo mne, že byl můj táta otevřený tomu, 
abychom se za něj i v jeho přítomnosti mod-
lili, a vím, že mu Pán dopřál takový odchod, 
jaký si on přál.
Přeji nám všem, aby byl nový rok časem, 
kdy můžeme zažívat Boží blízkost nejen 
v dozvuku vánočních svátků, ale stále s vě-
domím, že Bůh, Emanuel, je s námi v našem 
všedním životě i při velkých životních udá-
lostech. Kéž jsme mu otevřeni a  toužíme 
také po tom, abychom i my byli blízko Jemu. 

Tomáš Redlich 

ÚVODNÍ SLOVO

Telefonní číslo na kněze ve farnosti

283 029 165
Dovoláte se faráři nebo farnímu vikáři  
(lze volat i mimo hodiny pro veřejnost),  

případně se vám ozvou zpět. 
Osobní schůzku s knězem je lepší  
domluvit předem telefonicky nebo  
e-mailem farnost.kobylisy@sdb.cz. 

Farní kancelář - hodiny kněze pro veřejnost

 pondělí 14.00–18.00 Vlastimil Vajďák
 středa 9.00–12.00 František Blaha
 pátek 9.00–12.00 Radek Gottwald

K osobní schůzce v těchto časech přijďte 
na recepci Salesiánského centra.

Pokud chcete o něčem hovořit 
s konkrétním knězem, domluvte se s ním 
osobně. Kontakty najdete na webových 

stránkách www.terezicka.cz. 
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Eucharistická hodina 
Duchovní společenství 
Arcibiskupství pražského
1. je duchovní společenství věřících zalo-

žené arcibiskupem pražským a  svěře-
né pod ochranu sv. Norberta. Členství 
vzniká zapsáním do matriky členů, kte-
rá je vedena na Strahovském opatství 
premonstrátského řádu.

2. Společenství nemá právní subjektivi-
tu. Společenství navazuje na historická 
sdružení a eucharistická bratrstva, kte-
rá v některých farnostech existovala už 
v barokní době, dokonce i  jako členské 
organizace světového Eucharistické-
ho arcibratrstva. Poprvé bylo ustavič-
né klanění zavedeno v r. 1226 Ludvíkem 
VIII. v Avignonu.

3. Členové společenství se snaží prožít půl 
hodiny s  Pánem Ježíšem u  svatostánku 
každý týden, minimálně však jednou 
za měsíc. Žádné konkrétní modlitby 
nejsou závazné. Členská knížka nabí-
zí několik adoračních pobožností a  jed-
notlivých modliteb, z nichž si může ka-
ždý vybrat. Stejně tak může číst úryvky 
z  Písma, zvláště z  evangelií, a  rozjímat 
o nich, nebo se modlit vlastními slovy či 
jen mlčky prožívat Boží blízkost, hledět 
na Ježíše skrytého ve svátosti oltářní 
a vědět, že on se dívá na nás.

4. Členové se snaží růst v osobním přátel-
ství s Pánem Ježíšem. Těší se na důvěr-
né chvíle s ním v modlitbě, ale myslí na 
něj i přes den při své práci. Snaží se mu 
líbit celým svým životem. Protože eu-
charistie uchovávaná ve svatostánku je 
plodem nejsvětější oběti mše svaté, sna-
ží se podle svých možností být na mši 
svaté častěji, než je povinné.

5. Aby jeho láska nebyla planým citem, 
snaží se sloužit Pánu Ježíši v potřebných 
se stejnou láskou, s jakou klečí u svato-

stánku. Když svatý Petr třikrát vyznal 
Pánu Ježíši: miluji tě, vždy ho Pán poslal 
pást své ovce. Chtěl po něm, aby svou 
lásku ukázal činy. Svatá Tereza z  Kal-
katy říkávala, že její řád je kontempla-
tivní, protože po ranní chvíli s  Ježíšem 
v  modlitbě celý den slouží Kristu v  ne-
mocných, které ošetřují. Členská služ-
ba Ježíši v potřebných začíná doma péčí 
o  děti, nemocné či staré, může se roz-
víjet v  dobrovolnické službě Charity či 
farnosti, může to být i péče o kostel. Jde 
o  to, aby, aby tato služba byla opravdo-
vým a vědomým projevem lásky k Ježíši. 
Členové se snaží aspoň o půl hodiny ta-
kové služby za týden.

6. Za každou půlhodinu adorace před sva-
tostánkem (výstav není podmínkou) 
může získat plnomocné odpustky* pro 
sebe nebo pro duše v  očistci, pokud je 
v milosti posvěcující, byl ten den u sva-
tého přijímání, aspoň v  té chvíli nemá 
zálibu v  žádném hříchu, ani lehkém, 
a  přidá jakoukoliv modlitbu na úmy-
sl Svatého otce. Aspoň jednou měsíčně 
přistupuje ke svátosti smíření.

7. Nemocní, kteří nemohou do kostela, 
mohou plnit členskou povinnost ado-
race a  získávat stejné milosti, pokud 
se snaží adorovat aspoň na dálku, ze 
svého lůžka.

8. Společenství považuje za své hlavní 
svátky Slavnost Těla a  Krve Páně, ado-
rační den prožívaný v  každé farnosti 
jednou za rok a bdění s Pánem v Getse-
manské zahradě na Zelený čtvrtek po 
obřadech a u Božího hrobu na Velký pá-
tek a Bílou sobotu.

9. Strahovským opatem pověřený správce 
Sdružení slouží na první čtvrtek každé-
ho měsíce mši svatou za živé a zemřelé 
členy. Také členové se modlí za sebe na-
vzájem i za zemřelé členy.

10. Je-li ve farnosti více členů, snaží se 
o  společné klanění, nebo si rozdělují 
služby tak, aby mohl být kostel častě-
ji otevřený pro další věřící. V  takovém 
případě si mohou zvolit vedoucí/ho své 
skupiny. Volbu opakují každý rok.

11. Noví členové se hlásí prostřednictvím 
svého faráře na Strahovské opatství, 
odkud obdrží zase prostřednictvím své-
ho faráře členskou knížku a  každý rok 
novou adorační brožurku. Prosím správ-
ce farností, aby na stejnou adresu hlási-
li úmrtí členů Eucharistické hodiny.

Jan Graubner, arcibiskup 
pražský a primas český

V Praze, v den Slavnosti Krista Krále 2022

* Odpustky nejsou odpuštěním hříchů, ale časných 

trestů za ně a pomáhají k očištění od zhoubného Ipě-

ní na tvorech vyvolaného hříchem. Jde o snahu úplně 

svléknout „starého člověka“ a  obléknout „nového člo-

věka“ (srov. Ef 4,24) prostřednictvím skutků milosrden-

ství a lásky, ale i modlitbou a různými kajícími úkony 

(srov. KKC 1472–1473). Ve starých  modlitebních kni-

hách se uváděl u některých modliteb počet dnů (např. 

300 dní odpustků). Nejde o  dny v  očistci, protože na 

věčnosti se nepočítají dny, ale o  jakousi náhradu za 

kdysi udělované veřejné pokání. V  pomůcce pro zpo-

vědníky od sv. Metoděje čteme např.: Kdo se opil tak, 

až blil, bude se postit o chlebě a vodě sedm dní. Kdo za-

vraždil, bude konat pokání 7 let, z toho 2 roky o chlebě 

a vodě. Tyto posty se později nahrazovaly modlitbami.

Poznámka kobyliského faráře k Eucha-
ristické hodině: 
Kdyby měl někdo zájem se oficiálně zapojit 
do Eucharistické hodiny, napište mi a při-
hlášku pošlu na Strahov. Všem farníkům 
(nejen těm, kteří se chtějí oficiálně zapo-
jit) připomínám, že v  naší farnosti probí-
há eucharistická adorace každý čtvrtek 
po večerní mši svaté do 19.30, každý prv-
ní čtvrtek až do 22 h; na první pátky od 17 

h do večerní bohoslužby a  při prodlouže-
ném zpovídání před Vánoci, Velikonocemi 
a Dušičkami od 17 do 18 h. Kdyby mělo ně-
jaké společenství zájem o  eucharistickou 
adoraci jindy, může se se mnou domluvit. 

František Blaha

Liturgická instrukce 
k postojům při mši svaté
Drazí bratři a  sestry, několik vikářů mě 
požádalo, abych pomohl sjednotit postoje 
při liturgii. Myslím, že ve většině kostelů 
to není žádný problém. Přesto bych rád vy-
hověl a poprosil vás o několik věcí.
Především vstávání či klekání nedělej-
me současně s  recitací, ale dejme tomu 
svůj čas. Například: K  evangeliu vstává-
me, když se začne zpívat aleluja s veršem. 
Pokud se zpívá sloka písně, vstaňme hned 
po skončení zpěvu, dříve, než kněz začne 
pozdravem: Pán s  vámi. Pokud se koná 
slavnostní průvod s  Evangeliářem a  ne-
zpívá se Aleluja, vstaneme, když jáhen po-
zvedne Evangeliář.
Nebudeme vstávat při odpovědi po pří-
pravě darů Ať ji přijme ke své slávě..., 
ale až po jejím skončení. Kněz počká, až 
všichni vstanou, a teprve pak začne mod-
litbu nad dary.
Při eucharistické modlitbě je nejvhodněj-
ší klekat*, když kněz vztahuje ruce nad 
obětní dary, a  vstávat po skončení odpo-
vědi na zvolání Tajemství víry Tvou smrt 
zvěstujeme.... Někde se kleká hned po 
Svatý, jinde se zůstává klečet až do konce 
eucharistické modlitby. Respektuji místní 
zvyky, ale prosím, aby kněz vždy počkal 
se zpěvem či recitací a dal časový prostor 
pro změnu postoje věřících. Prosím o vel-
kou ohleduplnost ke všem, kteří mají pro-
blém stát či klečet.
Kdo si jde pro požehnání při podávání sv. 
přijímání, prosím, aby si dal prst na ústa. 
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Kdo přijímá na ruku, ať má obě ruce vol-
né, čisté a bez rukavic, ruce položí na sebe, 
a to tak, že pravák položí pravou ruku pod 
levou, aby hostii položenou na levou ruku 
mohl uchopit pravou rukou a vložit do úst 
dříve, než odejde na své místo. Levák přijí-
má hostii na pravou ruku. Kdo nese na ru-
kou dítě nebo přichází o berlích, ať přijímá 
do úst.
Společná recitace či hlasitá modlitba 
je velkou příležitostí k  budování spole-
čenství. Na řadě míst vidím, že každý re-
cituje svým tempem i  svým tónem. Ostat-
ní mlčí, protože se nemají ke komu přidat. 
Společná recitace je jako zpěv, při němž 
musí jeden naslouchat druhému, sjedno-
tit se s ostatními, aby vytvořili jeden spo-
lečný hlas. Udělejme to tak i  při společné 
modlitbě. Bude to nejen krásnější,  pomůže 
nám to i ve vytváření společenství vzájem-
né lásky. Pokud je to možné, ať se všichni 
zapojí do zpěvu, vždyť jednota hlasů vyjad-
řuje jednotu srdcí.
Pokud přijdeme do kostela, kde je jiná tra-
dice, přizpůsobme se. Je to náš přínos do 
vytváření liturgického společenství.

Za spolupráci děkuje a všem 
ze srdce žehná Váš

Mons. Jan Graubner, arcibiskup pražský

* obvyklá kobyliská praxe

Setkání nové PRF 11. 12. 2022
Při prvním setkání nové pastorační rady 
se nejdříve uskutečnilo představení no-
vých členů PRF a  také sféry, v  nichž se 
v rámci PRF chtějí angažovat. Zazněla oče-
kávání od činnosti, pak také propojení 
s plány ostatních. Podobně jako v rámci sy-
nodálních skupinek byl zvolen model, kdy 
se přečetl duchovní podnět, což byla 3. ka-
pitola 1. listu Korinťanům.

Jako důležitá témata zazněla následují-
cí: reagovat na nové podněty; častější se-
tkání PRF, postcovidové symptomy; anga-
žovanost seniorů, vanutí Ducha Svatého; 
být prostorem pro nepraktikující věřící; 
podíl zodpovědnosti a  učit se společně 
v komunikaci. 
Následovala diskuse ke stanovám PRF 
s  výzvou pracovat v  týmech (chybí napří-
klad týmy pro reflexi liturgie či pastorační 
péče pro seniory). 
Václav Jiráček představil Projekt Salesián-
ského centra. Pastorační plán farnosti by 
měl být v  souladu s  Projektem Salesián-
ského centra a vycházet z něho. 
František Blaha informoval o  činnosti 
Ekonomické rady farnosti a  jejím propo-
jení s PRF. 
Tomáš Redlich představil činnost před-
chozích pastoračních rad a proběhla infor-
mace o setkání pastoračních rad IV. praž-
ského vikariátu s  arcibiskupem Janem 
Graubnerem, které proběhlo v  našem far-
ním sále 21. 11. 2022.
Pastorační rada navrhovala farníky, kteří 
by se mohli zúčastnit kurzu pro služební-
ky Eucharistie.
Termíny další PRF: 19. 2. a 21. 5.

Jaroslav Šebek 

Seminář Život ze svátostí
Ve čtvrtek 12. ledna začal nový seminář 
o svátostech. Probíhá každý čtvrtek kro-
mě jarních prázdnin do 13. dubna ve far-
ním sále a dalších prostorách mezi 19.15 
a  21.00. Jeho součástí jsou přednášky, 
diskusní skupinky a praktické inspirace 
pro všední život. Přehled základních in-
formací i  možnost přihlášení najdete na 
farním webu nebo můžete zatelefonovat 
do farní kanceláře. 

www.terezicka.cz
283 029 141 

Příprava na Velikonoce

Sotva skončily Vánoce, už se blíží další 
vrchol liturgického roku, kterým jsou Ve-
likonoce, a  příprava na ně v  rámci postní 
doby. Prozatím jenom připomínám důležité 
termíny, abychom na ně nezapomněli:
- Popeleční středa 22. února.
- Křížové cesty: každou postní neděli od 

14.30 h, na Velký pátek ráno v kostele, 
dopoledne venkovní. 

- Duchovní obnova farnosti 11. břez-
na (František Blaha a Radek Gottwald). 
Obnova bude opět dvoukolová (dopole-
dne a odpoledne) se společnou mší sva-
tou ve 12 h.

- Duchovní obnova pražské Salesián-
ské rodiny 25. března (Václav Jiráček 
a  Josef Trochta). Obnova je celodenní 
a mohou se jí zúčastnit i další zájemci.

- Úklid kostela 18. března.   
- Zvláštní předvelikonoční svátost 

smíření: od 27. 3. “posílená” zpovědní 
služba od 18 h, od 31. 3. do 5. 4. od 17 h, 
zpovídání dětí 5. 4. od 16 h. 

František Blaha 

Úterky u Terky
V  měsíci lednu zveme všechny mladé na 
Modlitební úterek 17. ledna a poté 7. února 
navážeme na lednové téma vztahy a lidská 
sexualita a  budeme se zabývat LGBTQ+. 
V  úterý 21. 2. se opět sejdeme ke společ-
né modlitbě. Více informací o  chystaných 
událostech naleznete na našich sociálních 
sítích. Za Úterky u Terky
 

Daniel Blažek

Živý růženec

Modlitební setkání Živého růžence bude 
v  pondělí 16. 1., 13. 2., 13. 3., 24. 4., 22. 5., 
19. 6. Scházíme se vždy v 19.15 v hovorně 
u kostela.

Ludmila Růžičková

Reflexe liturgie v našem kostele
Během své služby faráře (od července 
2020) si uvědomuji, že bych přivítal tým či 
skupinu, která by byla schopna reflektovat 
liturgii v našem kostele, protože při množ-
ství nejrůznějších aktivit, které farnost, 
středisko či Salesiánské centrum nabíze-
jí, zůstává liturgie vrcholem a středem ži-
vota církve. Dobře fungují akolyté, lektoři, 
varhaníci, rytmické skupiny, ministranti, 
maxistranti, ale chybí reflexe celku. Proto 
jsem oslovil některé členy pastorační rady 
o zapojení. Přivítali bychom však zpětnou 
vazbu, připomínky a  podněty od farníků 
zejména k následujícím oblastem:  
- nedělní bohoslužby,
- služba akolytů, lektorů, ministrantů, 

varhaníků, hudebních skupin,
- duchovní obnovy farnosti (adventní 

a postní),
- reflexe Vánoc, Velikonoc, Letnic, má-

jových,
- středeční bohoslužby pro děti,
- využití obrazovky při liturgii,
- apod. 
Pokud máte nějaké podněty či připomínky 
k výše uvedeným tématům, napište prosím 
na e-mail farnosti a  do předmětu napište 
LITURGIE. Příspěvky v papírové podobě mi 
můžete předat osobně nebo zanechat v sa-
kristii či na recepci. 

František Blaha
farnost.kobylisy@sdb.cz
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Kdo byla Terezie Martinová?

Milí farníci a  děti, pojďte s  námi objevit, 
kdo byla Terezie Martinová. Letos oslavu-
jeme 150. výročí jejího narození. Kdo se 
chce o Terezii dozvědět více, zapátrejte na 
dětské nástěnce, která bude poseta růže-
mi. Nová aktivita nás čeká na Popeleční 
středu, kdy začne postní doba. Dětské bo-
hoslužby se konají každou středu v 17 hod.

Dětský tým

70 let od úmrtí Ignáce Stuchlého
Narodil se ve slezské Boleslavi 14. prosince 
1869. V září 1891 začal v Olomouci u domi-
nikánů studia teologie, která však musel 
přerušit. V září 1894 přijíždí k salesiánům 
do Turína, v srpnu 1895 vstupuje do novi-
ciátu a pokračuje ve studiích. V  listopadu 
1901 přijímá kněžské svěcení.
V  říjnu 1910 opouští své italské půso-
biště v  salesiánském konviktu v  Gorici 

a přijíždí do slovinské Lublaně s úkolem 
dostavět zde kostel a pečovat o salesián-
ský ústav. Tuto práci mu značně zkom-
plikovala první světová válka. Po jejím 
skončení je P. Stuchlý poslán za prefekta 
do Veržej, ale po dvou letech se vrací do 
Lublaně dostavět kostel. To se mu poda-
řilo až v roce 1924.
O rok později byl poslán do italské Pero-
sy, kde žilo v salesiánské komunitě i ně-
kolik Čechů a  kam byli na salesiánskou 
formaci posíláni chlapci z  Českosloven-
ska. V  té době začíná i  v  Čechách a  na 
Moravě zájem o  příchod salesiánů. Po 
rozmanitých peripetiích kupují salesiáni 
ve Fryštáku klášter od sester Neposkvr-
něného Početí. Časně zrána 28. září 1927 
sem v čele s P. Stuchlým dorazilo z Pero-
sy 17 chlapců a 3 salesiáni.
Dílo se brzy rozrůstá a P. Stuchlý, který si 
mezitím pro svou bílou hlavu vysloužil od 
Fryštačanů přezdívku Staříček, se zasadí 
o  vybudování dalších salesiánských ústa-
vů v Čechách a na Moravě (Ostrava, Praha, 
Brno, Pardubice…).
15. září 1935 je Staříček jmenován inspek-
torem nově zřízené samostatné českoslo-
venské Salesiánské provincie, která se 
v  prosinci 1939, po začátku války, musela 
rozdělit a  on se stává inspektorem samo-
statné české provincie.
V  průběhu druhé světové války je něko-
lik salesiánských ústavů zabráno nacisty. 
V  polovině srpna 1943 musí být vyklizen 
také fryštácký dům, aby sloužil nacistům 
jako domov pro vybombardovanou mládež 
z  Hamburku a  posléze jako základna ma-
ďarských vojáků. Po válce se Fryšták opět 
stává sídlem salesiánského aspirantátu.
V  roce 1949 se prudce zhorší už tak pod-
lomené Staříčkovo zdraví, 5. března 1950 
přichází záchvat mozkové mrtvice. Od 
té doby je Ignác Stuchlý upoután na lůž-
ko. V noci ze 13. na 14. dubna před půlno-

cí jsou salesiáni vzbuzeni policií a  milicí, 
která obsadí dům, a  posléze deportováni 
na různá místa. Staříček je umístěn do do-
mova důchodců v Lukově poblíž Fryštáku. 
Jako řadový chovanec nesmí ani opouštět 
dům. V lednu 1953 se dostaví druhý mrtvi-
cový záchvat.
Staříček umírá v  sobotu 17. ledna ve 
22.25 hodin ve věku 83 let. Je pohřben na 
fryštáckém hřbitově.
V současné době probíhá v Římě jeho bea-
tifikační proces. Dne 5. listopadu 2019 se 
sešel poradní sbor teologů-konzultorů při 
vatikánské Kongregaci pro blahořečení, 
který jednomyslně schválil dokument o hr-
dinských ctnostech Božího služebníka Ig-

náce Stuchlého, které dne 21. prosince 
2020 schválil papež František. Tím Staříč-
kovi přináleží titul “ctihodný”.

Ekumenická bohoslužba 20. ledna
Již více než sto let se v  termínu od 18. do 
25. ledna koná v  katolické církvi Týden 
modliteb za jednotu křesťanů. V  naší far-
nosti se na konání ekumenických boho-
služeb v  rámci lednového týdne modliteb 
pravidelně střídáme se sborem Českobra-
trské církve evangelické při kostele U  Já-
kobova žebříku a  zveme k  účasti duchov-
ní a  členy dalších církví z  blízkého okolí. 
V  roce 2023 jsme srdečně zváni ke slave-
ní ekumenické bohoslužby, která se usku-
teční v pátek 20. ledna 2023 od 18 hodin 
v kostele U Jákobova žebříku. Poté bude 
následovat prostor k setkání a rozhovoru. 
Texty pro Týden modliteb za jednotu křes-
ťanů v  roce 2023 připravila skupina křes-
ťanů ve Spojených státech amerických, 
konkrétně Minnesotská rada církví. Téma 
je inspirováno biblickým veršem z  knihy 
proroka Izaiáše „Učte se činit dobro. Hle-
dejte právo“ (Iz 1, 17). Zvolené téma odráží 
složitou situaci ve státě Minnesota, který 
se potýká s jedněmi z nejhorších rasových 
nepokojů v USA. Velkou pozornost vzbudi-
la smrt Afroameričana George Floyda, ke 
které došlo při policejním zásahu v květnu 
2020 v Minneapolisu, největším městě stá-
tu Minnesota.

Martin Vaňáč
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Neděle Božího slova 22. ledna

Milí věřící, třetí neděle v  liturgickém me-
zidobí se podle přání papeže Františka sla-
ví jako neděle Božího slova. V  souvislos-
ti s  událostmi, které poznamenávají naši 
dobu, můžeme při četbě Písma svatého hle-
dat a nacházet v Bohu pevný základ, vytr-
valost a sílu, se kterými dokážeme zvládat 
současné výzvy.
Synodální proces v církvi pokračuje a právě 
z Bible čerpáme inspirace k jeho praktické-
mu uskutečňování. Například apoštol Pavel 
vždy spoléhal na své spolupracovníky a svě-
řoval jim úkoly i  odpovědnost, jak o  tom 
svědčí Skutky apoštolů i jeho dopisy. Správ-
né porozumění těmto textům nás může vést 
k  napodobování těchto základních projevů 
života církve.
Papež František stanovil, že 3. neděle v litur-
gickém mezidobí se bude v celé církvi slavit 
jako neděle Božího slova. Česká biskupská 
konference pořádá proto sbírku ve prospěch 
biblického apoštolátu o této neděli, aktuálně 
tedy 22. ledna 2023.
Podle rozhodnutí České biskupské konfe-
rence se dnes koná ve všech farnostech sbír-
ka na podporu biblického apoštolátu. Chci 
vám poděkovat za jakoukoli podporu, ať už 
v modlitbě nebo příspěvkem na naši činnost.

Mons. Zdeněk Wasserbauer, předseda 
správního výboru Biblického díla

Podle ustanovení ČBK obdrží 50 % výtěžku 
sbírky České katolické biblické dílo a  50 % 
Česká biblická společnost.
Z rozhodnutí pražského arcibiskupa se tato 
sbírka bude v naší arcidiecézi konat formou 
distribuce složenek mezi účastníky bohoslu-
žeb s možností darovat na tento účel finance 
přímo. Svůj příspěvek můžete zaslat na účet 
Arcibiskupství pražského č. 45301130/2700, 
variabilní symbol: 9207200407. 

František Blaha

Pozvání k Modlitbě matek 
27.–29. ledna
Srdečně zveme na modlitební triduum 
Modlitby matek, které se koná ve dnech 
27.–29. ledna. Sejdeme se vždy po večerní 
bohoslužbě, tj. asi kolem 19.15 hod.
Zveme všechny ženy – nejenom matky, kte-
ré se chtějí modlit za děti a rodiny.  

Za skupinky MM 
Anežka Remešová

Dětský karneval 29. ledna
Milí karnevaloví přátelé, sejdeme se 29. 1. 
ve 14 hod. ve vnitřních prostorách Salesi-
ánského střediska. Těšíme se na vaše kar-
nevalové masky pohádkových bytostí.
Zároveň bychom chtěli požádat babičky 
a  dědečky, maminky, tatínky a  další spří-
zněné duše o vhodné odměny pro děti; mů-
žete je během ledna odevzdávat na recep-
ci. Taktéž budeme rádi, když na karneval 
přinesete drobné občerstvení. Během kar-
nevalu se neobejdeme bez pomoci starších 
dětí (cca 10+), na které se tímto obracíme: 
Pokud byste měli čas a chuť se do pomoci 
při disciplínách na karnevalu zapojit, do-
razte prosíme v  den karnevalu nejpozději 
do 13.30 do tělocvičny a nejlépe o své plá-
nované účasti dejte vědět na email: lida-
pavlickova@volny.cz.

Moc děkujeme!
Váš karnevalový tým
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Chvály: 30. ledna a 27. února

Srdečně zveme na pravidelné večery 
chval, v  lednu a únoru to budou poslední 
pondělky v měsíci, tedy pondělí 30. ledna 
a pondělí 27. února. Scházíme se v hlavní 
lodi kostela, vždy po večerní mši svaté, 
tedy asi od 19.20.
Večer chval trvá zhruba hodinu a  kromě 
písní nás čeká společná modlitba, krát-
ká promluva, čtení z Písma i chvíle ticha. 
Přistoupit můžete také ke k svátosti smí-
ření nebo využít přímluvnou modlitbu 
s  laikem v  prostoru boční kaple. Zveme 
v novém roce všechny farníky, kteří mají 
chuť na Boží lásku v jeslích odpovědět ra-
dostným Ano! 
„Šťastný je lid, který dovede oslavovat, cho-
dí, Hospodine, v záři Tvé tváře. V Tvém jmé-
nu jásají ustavičně a honosí se Tvou sprave-
dlností“ (ž 89, 16–17).

Za kapelu Kairos
Markéta Růžičková

Oslava Dona Boska 31. ledna

Srdečně vás zveme v  úterý 31. ledna 
2023 v 18.30 na slavnostní mši do koste-
la sv. Terezičky v Kobylisích. Hlavním cele-
brantem bude ThLic. Vít Uher ThD., vikář 
IV. pražského vikariátu a žižkovský farář.
Po mši proběhne setkání ve farním sále 
a přilehlých prostorách. Prosíme, přineste 
s  sebou k  setkání nějaké drobné občerst-
vení, o které se můžeme při setkání podě-
lit. Salesiáni připraví víno.

Václav Jiráček

Pastorace seniorů a nemocných
Naše farnost má velký poklad ve starých 
a  nemocných lidech. Jsem přesvědčen, že 
kdyby nebylo lidí, kteří na svých sepjatých 
rukou drží svět, že by tady už svět dávno 
nebyl. Děkuji moc vám všem, kteří se přes 
svou nemoc a stáří modlíte za své rodiny, 
za farnost, národ, svět.
Chci vás informovat o  tom, co se děje 
v naší farnosti ohledně pastorace seniorů 
a  nemocných, protože taková souhrnná 
zpráva ještě Kobylístkem neproběhla. Je to 
zároveň pozvání pro čtenáře Kobylíst-

ku, pokud by jim při čtení článku „zablika-
la kontrolka“ a rádi by se zapojili do služby 
v této oblasti.
Domov pro seniory Ďáblice (Kubíkova). 
Mám zde bohoslužbu 2. a 4. čtvrtek v mě-
síci od 15 h a po ní obcházím ty, kteří se 
bohoslužby nemohou zúčastnit. V  září 
2021 se podařilo zařídit z  jednoho poko-
jíčku kapli. A  protože 10–12 lidí je maxi-
mum, paní ředitelka by ráda nechala zří-
dit kapli větší. Každou středu přichází 
do kaple paní Řehoříková z  Proseka a  od 
14.05 se modlí s  obyvateli domova růže-
nec. Požehnaně tam i  pastoračně půso-
bí barytonista Roman Janál, který se tam 
nechal zaměstnat v době koronaviru a pů-
sobí tam dodnes.
Domov pro seniory Kobylisy (Mirovická). 
Zde je bohoslužba 1. a  3. čtvrtek v  měsíci 
od 15 h a po ní také chodím po pokojích za 
těmi, kteří mají zájem. Ve zbývající čtvrt-
cích dochází p. Pavel Linek a věnuje hodin-
ku času liturgickému čtení s klienty.

Centrum aktivizačních programů pro 
seniory (Burešova 12). V rámci těchto pro-
gramů se konají poslední středu v  měsíci 
od 14 do 15 h duchovní besedy s katechet-
kou Barborou Tranovou. Kdo ze seniorů 
z okolí by měl zájem, může se připojit.  
Centrum RoSa (Střelničná). Zpravidla 
1. neděli v  měsíci zde celebruje katolic-
kou mši P. Marek Malina, OSB, z  Břevno-
va. Zbývající neděle zde mívá bohoslužby 
Křesťanské společenství. Vedení centra 
stojí o  častější přítomnost někoho na in-
dividuální schůzky, aby klienti nebyli ze-
jména o víkendech sami. Od ledna tam do-
cházím 2. a 4. neděli, Marek ještě 3. neděli. 
Zatím jsou to opravdu jednotlivci.
Domov pro seniory Nová slunečnice (Na 
Hranicích, územně farnost Bohnice). Mši 
každou sobotu od 15 h celebrují spolubratři 
Janko Ihnát nebo Vlastík Vajďák. Bohosluž-

by koordinuje a zajišťuje Anežka Klufová.
Dům sociálních služeb (S. K. Neuman-
na, územně farnost Libeň) je odlehčova-
cí služba pro seniory a  osoby se zdravot-
ním postižením, kteří jsou schopni chůze 
a nepotřebují každodenní lékařskou péči, 
ale potřebují určitou míru dohledu. Pravi-
delně tam jednou za měsíc docházel Jožka 
Kopecký, na kterého jsem po covidu navá-
zal já. Klienti zde jsou maximálně jen na 
několik měsíců.

V případě potřeby zajdeme za našimi far-
níky i  jinam nebo zkontaktujeme službu 
nemocničních kaplanů. Na požádání ne-
mocničního kaplana na Bulovce občas za-
skakujeme při udílení svátostí  v  tamní 
nemocnici.
Pokud víte ve svém okolí o někom, kdo by 
i doma přivítal návštěvu kněze, přijetí svá-
tostí či rozhovor, obraťte se prosím na nás.

František Blaha
farnost.kobylisy@sdb.cz, 283 029 165

Společná svátost nemocných  
10. února
Společné udílení této důležité posily pro 
všechny starší a nemocné věřící se v naší 
farnosti již tradičně uděluje v den památky 
Panny Marie Lurdské. Letos to proběhne 
den před touto připomínkou, tedy v pátek 
10. února. Svátost plánujeme udělovat po 
ranní bohoslužbě, která začíná v 6.30, při 
večerní bohoslužbě v  18.30 a  při zvlášt-
ní bohoslužbě v  15 hodin. Po bohoslužbě 
v 15 h zveme přítomné na krátké posezení 
do farního sálu.
Kromě toho je také samozřejmě možné 
o  svátost nemocných požádat individu-
álně kněze po bohoslužbě, telefonicky, e-
-mailem, případně požádat o  návštěvu 
kněze doma.

František Blaha
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Terezčiny pletařky
Pokud jste během tohoto podzimu a začína-
jící zimy potkali v  salesiánském středisku 
ženy s  jehlicemi, pletoucími vlněné šátky, 
šály či návleky na ruce, s největší pravděpo-
dobností se jednalo o účastnice pletařských 
večerů u  Terezičky. Během čtyř setká-
ní jsme se naučily nahazovat, plést hladce 
i obrace, ujímat oka i přidávat a taky párat. 
Procvičily jsme se v  trpělivosti, vzájemně 
posdílely radosti i starosti nejen pletařské, 
a protože nás to bavilo, budeme se setkávat 
i v novém roce vždy třetí středu v měsíci  
od 19.15 v oranžové klubovně. Děkuji všem 
účastnicím za milou atmosféru, jejich trpě-
livost a nadšení. Pletení sbližuje, když jsme 
spolu, a uklidňuje, když je člověk sám. Tě-
ším se na další společná setkávání!

Markéta Krčálová

Klub přátel historie 
Únorové setkání  Klubu přátel historie se 
uskuteční 12. 2. ve 14.30 hod. ve farním 
sále. Tentokrát bude na programu téma 
Pražské obelisky. 

Jiří Janák

Rozhovory v Kobylístku 
poděkování a výzva redakce
Dlouhodobě jsou nejčtenější rubrikou v  na-
šem farním měsíčníku rozhovory. Řadu let je 
pro nás připravují Kamila Schusterová a Olga 
Adámková. Patří jim za to od čtenářů i  týmu 
Kobylistku velké a srdečně poděkování. Připra-
vit rozhovor a najít si čas na vše, co s tím sou-
visí, není snadné. Je to ale jistě zajímavé, dobro-
družné a především to přináší Kobylístku, jeho 
čtenářům a vlastně životu naší farnosti velice 
důležitý prostor ke sdílení a poznávání se. 
Přišel čas, kdy jedno ze dvou vesel bude potře-
ba předat někomu novému, kdo bude ochot-
ný připravovat jednou za dva měsíce rozhovor 
a přinášet tak na stránky Kobylístku život.
Prosíme vás mladé nebo i starší, kdo byste byli 
ochotni se této služby ujmout, abyste napsa-
li do redakce nebo zatelefonovali do farní kan-
celáře. Budeme moc rádi, když se uvolněného 
vesla chopí někdo další. Uvítáme toho, kdo má 
v této oblasti už nějaké zkušenosti, ale i toho, 
kdo ví, že je na začátku, ale vnímá, že by ho tato 
služba čtenářům a farnosti naplňovala a chtěl 
by ji zkusit dělat.   

Tomáš Redlich 
kobylistek@sdb.cz, 283 029 141

První farní evangelizační 
buňka u Terezičky 
V  sobotu 1. října se u  Terezičky konal se-
minář o farních evangelizačních buňkách. 
Po něm se vytvořila naše, pokud vím, tak 
prozatím jediná, čtvrteční buňka, ve které 
se pravidelně každý týden scházíme, aby-
chom se vzájemně povzbudili ve víře. Ne-
lekejte se, prosím, názvu „evangelizační“. 
Nejde o  to, ihned vyjít do ulic, ale v první 
řadě o to, evangelizovat sám sebe a svědčit 
o  Pánu celým svým životem. Naše setká-
vání má pevně danou strukturu, kdy začí-
náme chválou a vzájemným sdílením toho, 
co pro nás Pán v  uplynulém týdnu udělal 
(nebo co my jsme udělali pro něho?). Ná-
sleduje poslech a  zamyšlení nad kateche-
zí zaměřenou na evangelium nadcházející 
neděle, kterou nám naši ochotní salesiáni 
na každý týden připraví – za to moc děku-
jeme. Následují prosby, ve kterých mys-
líme mimo jiné i na naše celé farní spole-
čenství. Vše potom vkládáme do závěrečné 
modlitby Otče náš, kterou se vždy mod-
líme v kruhu, ale zády k sobě, tedy čelem 
ke všemu, co (a kdo) nás tam venku čeká. 
Všechny, kdo podobné (a my jsme se shod-
li na tom, že velmi obohacující) setkávání 
láká, povzbuzujeme k vytvoření další bra-
trské a sesterské buňky. Případně vás pro 
inspiraci rádi uvítáme na té naší. Setkává-
me se ve čtvrtek v 19.30 a setkání trvá cca 
hodinu a půl. 

Za čtvrteční FEB
Lída Málková, ligo@atlas.cz

Přednáškový cyklus o světských 
tématech „Sůl země“
V loňském roce se rozběhl v naší farnosti 
cyklus přednášek s  besedami „Sůl země“, 
který vychází z  úvahy, že pokud mají být 
křesťané opravdu solí země, musí jí (ales-

poň trochu) rozumět. Cílem tohoto cyklu 
je tedy lidem přiblížit světská témata, se 
kterými se křesťan, který vyjde z kostela, 
resp. své komunity, běžně setkává. V roce 
2022 např. zaznělo (záznam je v audio ver-
zi k dispozici na farním webu):
 
- Historie Ukrajiny aneb má Ukrajina 

právo na existenci?
- Stres v  dnešním světě, co to je, jak 

s ním pracovat.
- Josef Toufar, moderní mučedník.
- Misie v 21. století, mají vůbec smysl?
- Současná média a pravda.
- Křesťan a energie aneb má křesťan šetřit?
- Křesťan a  prezident aneb podle čeho 

ne/vybírat v  prezidentských volbách  
(8. 1. 2023) 

 
Zajímavá jsou nejen témata, ale i  čas: 
vzhledem k  tomu, že ho nikdo nemá na-
zbyt, konají se tyto besedy po nedělní bo-
hoslužbě v 9 hodin. Každý může jít nejprve 
na agapé a poté v 10.45 se začíná ve farní 
knihovně ve 2. patře. „Oficiální čas“ bese-
dy končí v  11.30, takže všichni při mini-
mální časové ztrátě stihnou nedělní oběd. 
Další přednáška je v plánu 26. února. 

Za tým „Sůl země“
Cyril Mucha

Jarní bazárek 
Milí příznivci farního bazárku, předběžný 
jarní termín této pravidelné akce je 27.–29. 
(30.) března 2023. Tradičně půjde o  pon-
dělí až středu, uvažujeme o  prodloužení 
do čtvrtka, proto ten jeden den v závorce. 
Prodloužení bazárku zatím není ještě úpl-
ně jisté, sledujte tedy prosíme informace 
v  příštím Kobylístku. Místo konání bude 
opět foyer Salesiánského divadla. 

Váš bazárkový tým



Kobylístek leden–únor 202316 17

ZPRÁVY Z FARNOSTI ZPRÁVY Z FARNOSTI

Hledá se nový hlavní 
koordinátor Noci kostelů 
Příští Noc kostelů se bude konat v pátek 
2. června 2023. Několik let tuto akci za 
náš kostel organizují a  koordinují man-
želé Vojtěch a  Jitka Záškodní. Bude to 
tak ještě letos. Od roku 2024 by ale Voj-
těch s  Jitkou rádi předali roli hlavní-
ho organizátora někomu dalšímu z  vás. 
Noc kostelů je krásná akce s  evangeli-
začním poselstvím. Organizátoři bývají 
často více povzbuzeni než návštěvníci. 
Pokud je někdo z  vás ochoten Noc kos-
telů koordinovat nebo i  jen spolupraco-
vat na organizaci, ozvěte se buď Vojtovi 
(email vzaskodny@seznam.cz, tel. 606 
661 276), mně anebo na farní mail. Čím 
dřív to bude, tím lépe. Cílem je, aby bu-
doucí koordinátor měl možnost při letoš-
ní Noci kostelů získat všechny potřebné 
informace a důležité zkušenosti a v roce 
2024 tak již mohl plně převzít roli hlavní-
ho koordinátora. 

Děkuji. 
František Blaha

Krušnohorská farní pouť 
sobota 13. května 2023
Při letošní farní pouti se podíváme na se-
ver Čech, do bývalých Sudet. Nejdříve za-
míříme do Mariánských Radčic, kde bude 
odsloužena v poutním kostele Panny Marie 
Bolestné také naše poutní mše svatá. Cele-
brovat ji bude náš duchovní průvodce otec 
Radek Gottwald. Následovat bude prohlídka 
cisterciáckého kláštera v  Oseku u  Duchco-
va a  poutní baziliky Panny Marie Bolestné 
v  Bohosudově. Pouť završíme ve Stadicích 
u  pomníku Přemysla Oráče na tzv. Králov-
ském poli. Zdejší Přemyslova orba, odkud 
byl podle legendy povolán Libuší na kníže-
cí stolec do Prahy, je někdy vykládána jako 
vznik hraniční brázdy ve slovanských Če-
chách, tedy naší prvotní zemské hranice.
Kapacita autobusu je 56 lidí, stejná jako mi-
nule při naší pouti do Číhoště. Další konkrét-
ní informace o ceně, čase odjezdu a příjezdu 
a také datu, od kdy se bude možné v sakristii 
na pouť přihlásit, budou sděleny v příštím Ko-
bylístku, který vyjde na konci měsíce února. 

Jiří Janák

Večerní semináře 
Centra pro rodinu
- Čtvrtek 16. 2.: Vysoká citlivost nejen 

u dětí (lektorka Mgr. Eva Špinarová)
- Čtvrtek 9. 3.: Přišla puberta, jak ji v ro-

dině přežít bez úhony (lektorka: Bc. Lu-
cie Smolíková)

Oba semináře proběhnou od 18.30 v  klu-
bovně U Hrocha. Vstupné 150 Kč. Zájemce 
prosíme o přihlášení na email: 
 blanka.malcova@strediskokobylisy.cz 
 tel.: 733 143 069.

Blanka Malcová 

Tábory a chaloupky 2023
Dobrá zpráva je, že za půl roku začínají let-
ní prázdniny a s nimi i salesiánské tábory 
a  chaloupky. Opět vám nabízíme k  výbě-
ru několik možností. Prohlédněte si s dět-
mi letáček a vyberte si chaloupky, které se 
vám budou nejvíce hodit.
Přihlašování na tábory zahájíme jako kaž-
dý rok od 1. února 2023 od 9 hodin.
Pravidla pro přijímání děti na chaloupky:
Na letní akce jsou přednostně přihlašo-
vány děti, které již na chaloupkách nebo 
táborech byly v  loňském roce (z  důvodu 
kontinuity programů a navázaných přátel-
ských vazeb). Tato možnost platí vždy pou-
ze v  prvním únorovém týdnu. Letos nej-
později do 7. 2. včetně.
Pokud se v této době nepřihlásí děti, které 
se chaloupek účastnily v  předcházejícím 
roce, postupujeme místa dalším zájemcům 
v pořadí, v jakém se přihlásili.
Děti, které se hlásí na tábory a chaloupky, 
musí mít vychozenou 1. třídu. Je nutné, aby 
děti uměly psát, byly zvyklé na kolektiv 
apod. (Toto pravidlo neplatí pro příměst-
ský tábor pro nejmenší děti.)
Hlásíte-li k nám dítě na tábor, prosíme vás 
o poskytnutí úplných informací o zdravot-

ním stavu a  dalších důležitých informa-
cí (např. výchovné problémy, specifické 
stravovací návyky, těžkosti s  usínáním, 
hyperaktivita, plachost dítěte, plačtivost 
atp.). Tím nám pomůžete zajistit pro celou 
skupinu dětí odpovídající péči a  lépe při-
způsobíme program. Předejdeme tak ne-
čekaným zjištěním až v  průběhu tábora, 
které často přinesou nejednu komplikaci. 
Pokud se na akci sejde více dětí se speci-
fickými potřebami, o kterých předem ne-
víme, nejsme schopni zajistit ani odpoví-
dající počet vedoucích. Předem děkujeme 
za vaši důvěru a upřímnost. Tyto informa-
ce prosím uveďte do položky Upozornění 
na zdravotní stav. Specifické zdravotní 
problémy neznamenají, že se dítě akce ne-
může účastnit.
Bezinfekčnost, kterou odevzdáváte v  den 
odjezdu na tábor, najdete na našem webu:
 www.strediskokobylisy.cz/tabory
Návod na přihlašování zde: 
 www.strediskokobylisy.cz/ 

navod-k-prihlasovani-na-aktivity

Přihlašování na ostatní akce během škol-
ního roku najdete v systému Domeček:
 www.strediskokobylisy.iddm.cz/
 prihlaseni
Pokud obdržíte oznámení o  přijetí vaše-
ho dítěte na chaloupku nebo tábor, prosí-
me o  úhradu příslušné částky převodem 
z účtu v termínu dle pokynů v přihlášce.
Máte-li jakýkoliv dotaz, napište nám na: 
chaloupky@sdb.cz, rádi Vám odpovíme.

 Eva Špačková

Interiér kostela P. Marie Bolestné v Mariánských Radčicích
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Ohlédnutí za rokem ve farnosti
Prožili jsme především rok, do kterého nás 
Pán pozval a  ve kterém nás doprovázel 
a obdarovával. Jemu patří největší dík.
Rok, zdá se, doznívající koronavirové 
pandemie. Do 17. 4. byla přidaná nedělní 
bohoslužba v 16 h. Jinak se provoz farnosti 
poznamenaný různými omezeními postup-
ně vracel k normálu.
Rok ruské invaze na Ukrajinu, která za-
čala 24. února, a  jak často opakuje papež 
František, probíhající 3. světová válka. 
Přinesla s  sebou množství obětí a  utrpe-
ní, miliony lidí musely opustit své domo-
vy. Zároveň vzbudila velkou vlnu solida-
rity. Řada farníků nabídla ubytování pro 
ukrajinské uprchlíky, v  Salesiánském 
centru zůstává do dnešního dne 22 mami-
nek a dětí. Kostel byl do konce června ote-
vřen k eucharistické adoraci za Ukrajinu 
a za mír od 17 do 18 h, v měsíci říjnu jsme 
byli na tento úmysl spojeni v modlitbě rů-
žence. Při bezprostřední sbírce na pomoc, 
kterou organizovala Charita ČR, bylo vy-
bráno 199 tis. Kč, na uprchlíky v Salesián-
ském centru 424 tis. Kč.   

Základní farní statistika:
- křest byl udělen 49 lidem, z  toho 35 

dětí do 7 let, 5 dětí školního věku a  9 
nad 14 let,

- 4 dospělí katechumeni byli obřadem při-
jati do katechumenátu, 

- k prvnímu svatému přijímání přistoupi-
lo 32 dětí a 5 dospělých,

- výuky náboženství se v Salesiánském 
centru účastní 87 dětí, dalších 60 dětí 
vyučují katecheté na 6 základních 
školách,

- biřmování přijalo 14 věřících, 
- manželství uzavřely 3 páry a  jedno 

manželství bylo sanováno, 

- svátost nemocných přijalo 232 starých 
nebo nemocných farníků (z toho 162 při 
společném udílení v  kostele nebo v  do-
movech pro seniory na Mirovické a  na 
Kubíkově),

- pohřbů či posledních rozloučení bylo 43. 

Připomínka hlavních událostí roku 
2022 pro historii:
31. prosince zemřel emeritní papež Be-
nedikt XVI. v  95. roce svého života. Dne 
13. května byl jmenován novým arcibisku-
pem pražským Jan Graubner. Službu pře-
vzal 2.  července. Ke dni 1. července pře-
vzal službu nového vikáře IV. pražského 
vikariátu žižkovský farář Vít Uher.
Od 1. července převzal pravidelné boho-
služby i výuku náboženství nový duchovní 
správce farnosti Prosek, k níž Chabry při-
náleží.
Na podzim se volila nová pastorační 
rada farnosti. 
V  září odešli z  komunity a  farnosti Pa-
vel Šimůnek do Českých Budějovic, Josef 
Kopecký do Brna-Líšně a  Vojtěch Sivek 
na JABOK. Nově byl přičleněn k  salesián-
ské komunitě Vlastimil Vajďák, který 
byl 17. září ve Fryštáku vysvěcen na kněze 
a byl ustanoven farním vikářem kobyliské 
farnosti. Jako nový vikář provinciála Ma-
rek Sklenář. A  21. prosince oslavil Jenda 
Vývoda 98. narozeniny!
Z  větších a  dlouhodobějších akcí během 
roku: Seminář Modlitba v životě, které-
ho se zúčastnilo na 93 farníků. Na podzim 
Kurz Alfa pro maminky (7 maminek), 
poprvé Manželské večery (15 manžel-
ských párů) a  seminář o  farních evange-
lizačních buňkách. V  březnu nastartoval 
nový cyklus přednášek Sůl země na aktu-
ální témata. 
Probíhalo pravidelné setkávání mládeže 

na Velkých a  Modlitebních útercích, po-
kračovala setkávání společenství mládeže, 
připravuje se vznik dvou nových. Byla za-
hájena příprava na biřmování pro mládež 
i  pro dospělé. Nový arcibiskup se setkal 
v Kobylisích s mladými z diecéze 19. listo-
padu a o dva dny později se zástupci pasto-
račních rad našeho vikariátu. 
Pokračovalo setkávání nejrůznějších spo-
lečenství, vznikla první farní evangeli-
zační buňka.
Konají se pravidelné bohoslužby ve třech 
domovech pro seniory a  návštěvy kněze 
v dalších dvou domovech sociální služby.

Opravy a rekonstrukce:
V  roce 2022 se uskutečnila oprava fasá-
dy – 1,6 mil. Kč, z toho farnost 807 tis. Kč 
(225 tis. Kč tvořilo 5 sbírek na opravu fa-
sády, ostatní dary zaslané farníky přímo 
na účet provincie, která byla investorem 
opravy fasády).    

Štědrost a velkorysost: 
V  roce 2022 přijala farnost dary na účet 
farnosti ve výši cca 1,2 mil. korun, v hoto-
vosti 250 tis. Kč. Do kostelních pokladen 
se za rok sešlo téměř 1,9 mil. korun. Po-
drobnější vyúčtování bude v  březnovém 
Kobylístku. Opravdu moc děkujeme všem 
dárcům. Potvrzení o  daru na farnost či 
na fasádu ke snížení základu daně je mož-
né vyzvednout přes týden na recepci, v ne-
děli v kostele.  

Velké poděkování
patří vám všem, kteří tvoříte farnost a po-
máhali jste ji v  loňském roce budovat 
a  spoluvytvářet: spolubratřím salesiá-
nům, sestrám salesiánkám, pastoračním 
asistentům Tomášovi a  Zdeňce, členům 
pastorační a  ekonomické rady, kateche-
tům a  katechetkám, kostelnicím v  čele 
s Věrkou, květinářkám v čele s Ludmilou, 

účetní, varhaníkům a  varhanicím, hudeb-
níkům a  zpěvákům, recepčním, jáhnům, 
akolytům, lektorům, mini- a  maxistran-
tům, těm, kteří připravují agapé, vedou-
cím skupin mládeže a  Úterků, týmu Alfy, 
Bety, týmu seminářů Modlitba v  životě, 
Život ze svátostí a  Manželských večerů, 
vedoucím a  zodpovědným za nejrůznější 
společenství a  modlitební skupiny, týmu 
dětských bohoslužeb, týmu Kobylístku, 
správci farního webu, grafičce, nástěnkář-
kám, organizátorům Noci kostelů, farních 
poutí, Dne Salesiánského centra, farního 
bazárku, adventních trhů, dětského kar-
nevalu, farního plesu, Tříkrálové sbírky, 
těm, kdo uklízejí, co si vzali na starost dět-
skou místnost, kuchyňku, chystají vánoční 
stromky, betlém, Boží hrob, sekání trávní-
ku před kostelem, kdo se účastní farních 
brigád, kdo hlídají druhým děti, pomáhají 
starým, kdo doučují, vedou kroužky, pod-
porují lidi v  nouzi, navštěvují staré a  ne-
mocné, přispívají na provoz farnosti a  ce-
lého Salesiánského centra, knihovnicím, 
fotografům, těm, kdo chystají občerstvení 
při farních slavnostech, kdo pečují o  far-
ní zahradu, kdo opravují a  udržují kostel 
a přilehlé prostory, kdo zprostředkují dru-
hým práci, bydlení, kdo se za farnost modlí 
a nabízí Bohu své bolesti nebo nemohouc-
nost, ale i  těm, komu leží na srdci všichni 
ti kolem nás, kteří ještě nepoznali Ježíše 
a jeho nabídku spásy.

Vděčný František Blaha
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Tříkrálová sbírka
Vážení a milí farníci,
rok se s rokem sešel a máme tady opět no-
voroční Tříkrálovou sbírku.
Díky velké podpoře pana faráře F. Blahy, 
T. Redlicha a katechetek se nám daří sbírku 
realizovat. Za pomoc děkujeme také J.  Foj-
tů, M. Rýparové, V. Karelové a D. Hýskovi.
Koledování v  naší farnosti probíhalo od 
3. do 9. ledna, ale až do 15. ledna je mož-
né přispívat do stacionární kasičky na 
recepci Salesiánského centra a  o  víken-
du v sakristii.
Do sbírky se letos opět zapojily skupinky 
dětí vedené salesiánkami Z. Korousovou 
a  L. Rybeckou, T. Redlichem, D. Krtičko-
vou, V. Jarošovou, D. Moresovou, M. Pávo-
vou, M. Kvičerovou, J. Záškodnou, O. Trie-
beneklem a I. Blažkovou.
V  Dolních Chabrech organizuje sbírku 
V  Novotná a  dále koledovali O. Fukárek 
s rodinou, Hanušovi, R. Mlynárová a další 
dobrovolníci.

Díky elánu všech zúčastněných, kteří za 
doprovodu kytary, houslí a  fléten zpívali 
koledy, se i v dnešní nelehké době podaři-
lo naplnit tříkrálové pokladničky. Kolední-
kům na svátek Tří králů požehnal v koste-
le sv. Tomáše arcibiskup Jan Graubner. Po 
požehnání následoval Tříkrálový průvod.

Sbírku je možné ještě podpořit:
- prostřednictvím QR kódu nebo ban-

kovním převodem na účet TKS 
66008822/0800, variabilní symbol naší 
farnosti 777910039 (do konce ledna);

- online kasičkou skrze formulář na 
webu TKS: www.trikralovasbirka.cz, 
přičemž je třeba zadat PSČ naší farnosti 
182 00 (do konce dubna).

Děkujeme Vám za Vaši štědrost. 
Za tým Tříkrálové sbírky 

E. Hýsková, M. Vinklárková a E. Floriánová

Koledníci před Terezičkou

Koledníci v metru

Kobyliská mládež na silvestrovském Tampíru s kanonem Tlustá Berta.
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Adventní trhy
Hlavním cílem našich adventních trhů je 
překrásná a  smysluplná spolupráce na 
společném díle, vzájemné potkávání a kou-
zelná vánoční atmosféra v prostředí recep-
ce. Příjemným bonusem je pak výsledný 
obnos, který se letos vyšplhal k  opravdu 
rekordní částce. Díky kreativitě, obětavos-

ti a  pracovitosti výrobců, díky štědrosti 
a  velkorysosti vás všech byla pro Kolpin-
gův dům předána částka 78.000 Kč! 

Všem, kdo se jakkoli podíleli, 
velké poděkování.

Jitka Čaplová

Jeden dětský dárek navíc
Děkujeme všem, kdo se zapojili do vánoční 
akce Jeden dětský dárek navíc, a  potěšili 
tak děti z městské části Praha 8 nebo pod-
pořili aktivity organizované Salesiánským 

střediskem mládeže Kobylisy. Věříme, že 
dárky udělaly radost nejen dětem.

Katka Jelínková

Oblastní setkání charismatické obnovy
Setkání v  Pražské arcidiecézi se uskuteč-
ní 18. 2. 2023 od  9 do 18.30 h v sále Pas-
toračního střediska u kostela sv. Vojtěcha, 
Kolejní 4, Praha 6-Dejvice. Je určeno pro 
všechny, co se považují za součást cha-
rismatické obnovy nebo s  ní sympatizu-
jí. Tématem bude Křest v  Duchu Svatém. 
Pojďme se obnovit v  milosti křtu v  Du-
chu Svatém nebo ji třeba i poprvé zakusit 

a  pojďme se občerstvit skrze vyučování, 
společnou modlitbu a  budování společen-
ství mezi sebou navzájem. Program: před-
nášky, svědectví, chvály, mše svatá. Při-
hlašuje se na webových stránkách níže. 

Zodpovědná osoba: Petr Škácha 
cho.setkani.praha@gmail.com

www.cho.cz

Týden plný zábavy, duchovna a moře v Chorvatsku 
pro mladé
Vážení rodiče, rádi bychom Vaše děti či 
blízké, ve věku 9–17 let, pozvali po 3 letech 
na Teen ERA Meeting v zahraničí! Akce se 
bude konat v období 6. 8. – 13. 8. 2023 na 
chorvatském ostrově Veli Lošinj. Děti bude 
čekat týden plný zábavy, duchovna, koupá-
ní v moři a mezinárodna! Společně s námi 
budou totiž TEM tvořit přátelé z  Polska 
a  Maďarska. Cena za dítě byla stanovena 
na 8.790  Kč pro přihlášené se zaplacenou 
zálohou do 31. 3. 2023. Pro přihlášené se 
zaplacenou zálohou po tomto datu je na-
stavena cena na 9.490 Kč.
Více informací najdete na našem webu 
www.eracz.cz, také můžete kontaktovat 
naši národní vedoucí Kristýnu Smutníko-
vou.
 tel. +420 774 887 046
 email: kristyna.smutnikova@eracz.cz

Jiří Pipek
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Pávovi 
Jmenujeme se Oldřich a  Michaela Pávovi. 
Jsme manželé necelých 8 let. Oba pochází-
me z  pražských Vinohrad. Vyrůstali jsme 
asi sedm minut od sebe, ale přesto jsme se 
potkali až v  mých sedmnácti a Oldových 
23 letech v metru, kde mě Olda oslovil. 
Já jsem začala chodit do kobyliské farnosti 
v 6. třídě na náboženství, kde mě učil Peť-
ka Matula a Lída-Orel. Plynule jsem potom 
přešla na Úterky, kde jsem byla několik let 
v  přípravném týmu. Prošla jsem kurzem 
salesiánských animátorů a  také jsem do-
cházela na přípravu na biřmování k  Mar-
kovi Sklenářovi. To byla pro mě nejinten-
zivnější duchovní a  teologická příprava, 
jakou jsem zažila. Moc ráda na to vzpomí-
nám a  čerpám z  toho dodnes. Několik let 
jsem byla ve farnosti Nejsvětějšího Srdce 
Páně, kam jsme chodili spolu s Oldou a oba 
jsme tam byli aktivní. Před třemi lety jsme 
se přestěhovali pod Ďáblický háj a přiroze-
ně začali chodit k  Terezičce. Jsem povolá-
ním učitelka, proto využívám tyto své dary 
i  ve farnosti: učím náboženství a  podílím 
se na přípravě programů pro školy. Nově 
jsem členkou pastorační rady farnosti.
Olda od malička vyrůstal ve farnosti Nej-
světějšího Srdce Páně na Vinohradech, 
kde pravidelně a  rád ministroval. Později 
se stal i akolytou a tuto službu se snaží vy-
konávat i zde ve farnosti. Rád občas zajde 
i do kostela sv. Ignáce na Praze 2, kde jsme 
bydleli několik let. Při mých farních akti-
vitách se věnuje naší dvouapůlleté Miriam. 
Jinak pracuje jako lékař. Je to muž mnoha 
zájmů (čtení knih, sledování fotbalu, stu-
dium, šachy, lukostřelba, filosofie, nordic-
-walking, malba, detektivní seriály, jízda 
na kole). Rád se pro mnohé věci nadchne, 
ne u všeho však vytrvá.
Neodmyslitelně k  nám patří naše dcera 
Miriam. Ve farnosti využívá místnost pro 

matky s  dětmi a ráda chodí na středeč-
ní mše svaté pro děti. Většinu dne je ra-
dostná a  má ráda svobodu a  když může 
dělat věci sama. Náš syn Lev se nám na-
rodil před rokem a  půl, bohužel během 
porodu zemřel.
Farnost vnímáme jako důležitou součást 
života. Oldu příjemně překvapilo, že je to 
prostor opravdu pro všechny – stejně tak 
pro mladé i  pro starší. Farnost je plná ži-
vota. Vážíme si přítomnosti salesiánské 
komunity, která vytváří atmosféru přijetí 
a dobré nálady. Rádi také využíváme mož-
nosti čtvrteční adorace nebo pondělních 
modliteb chval.

Oldřich a Michaela 
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Rozhodně nikdy nebudu učitelka
S Pavlou jsme se potkávaly na dětských mších, když jsem tam chodila 
s vlastními syny. Pak jsme se trochu ztratily a později se zase začaly tak 
nějak různě potkávat. Nejdřív jsem se doslechla o jejich spolku Potichounku 
a následně o komunitní škole. Synové nám mezitím vyrostli a dospěli. 

Odkud pocházíš?
Pocházím z  Brna-Žabovřesk a  do Kobylis 
jsem se provdala. Manžel je rodilý Kobyli-
sák, takže jsme vlastně oba ze salesiánské 
farnosti, ale já jsem salesiány poznala až 
později v dospělosti. Když jsem začala ob-
jevovat žabovřeskou farnost, byl tam ješ-
tě Jožka Brtník, kterého jsme oslovili, aby 
nás začal připravovat na svatbu. Odcházel 
ale zrovna do Prahy, takže nás nakonec 
oddával P. Daněk, a já se vlastně přistěho-
vala i za Jožkou do Kobylis. Teprve po svat-
bě jsem byla pokřtěná, byť příprava probí-
hala už před svatbou.

Dá se tedy říct, že tě k víře přivedl man-
žel?
Částečně ano, jeho rodina k tomu význam-
ně přispěla, ale velký podíl měla hudba. 
Věnovala jsem se barokní a  renesanční 
hudbě, jezdili jsme na slavnosti Adama 
Michny z Otradovic do Jindřichova Hradce 
a  zpívali jsme při mších a  procesích. V  té 
době přišly první náznaky hledání víry. 

Jak tvoji víru a křest přijala tvoje rodi-
na?
Řekla bych, že postupně, nejdřív z  toho 
byli dost rozpačití. Bylo to pro ně překva-
pení. Později vše šlo snáz díky dětem; když 
jsme k rodičům jezdili, četli jsme jim večer 
biblické příběhy a  v  neděli šli do kostela, 
rodiče to začali brát víc jako naši součást.

Máš sourozence? 
Mám sestru, která byla paradoxně pokřtě-
ná hned po narození, ale nyní není prak-
tikující. Věnuje se fyzice, takže její cesta 
vede zejména vědeckým směrem.

Proč je jedna z  vás pokřtěná a  druhá 
ne?
Sestra byla pokřtěná na prosbu babičky, 
já jsem se narodila o  9 let později. Proč 
k mému křtu nedošlo, vlastně nevím.

Máš hudební vzdělání?
Částečně ano, studovala jsem pedagogic-
kou školu se zaměřením na hudební vý-
chovu a tím směrem se také ubírá můj pro-
fesní život. Jsem z  učitelské rodiny a  jako 
dítě jsem babičce vždy tvrdila, že rozhod-
ně nikdy nebudu učitelka!

Měla jsi pedagogickou praxi před ma-
teřskou?
Neměla. Krátce po promoci jsem zůstala 
na mateřské, takže moje pedagogická pra-
xe začala až po ní. Největší praxí pro mě 
ale byli hlavně naši synové.

Je to dobrý postup, praxe nejdřív na 
vlastních dětech a potom teprve ve ško-
le?
Těžko říct, nemám srovnání. Po nástupu 
do školy bylo pro mě náročné, že vlastní 
děti byly ve stejném věku jako děti ve ško-
le, takže jsem to měla na dvou frontách. 

Kolik je tvým dětem dnes? 
Klukům je osmnáct a dvacet let. 

Nebyla jsi bezradná v  jejich vedení 
k  víře, když jsi z  rodiny tu zkušenost 
neměla?
Řekla bych, že bezradnost jsem nikdy ne-
pociťovala, bylo pro mě naopak hezké, že 
jsem svoji víru objevovala a rozvíjela spolu 
s dětmi. Každý jejich krok ve víře byl záro-
veň posunem i pro mě. Také iniciační svá-
tosti jsem přijala postupně, biřmování až 
za několik let po křtu spolu s  manželem, 
za což jsem vděčná. 

Můžeš říct, že se ti podařilo dětem víru 
předat? 
Doufám, že ano. Myslím, že jsou teď oba 
synové ve věku, kdy si upevňují svoje po-
stoje, hledají vlastní cestu i  místo ve spo-
lečenství a  farnosti. Těší mě, když se jim 
daří „obstát“ i  v  nevěřícím prostředí. Do 
kostela chodí už spíš sami. 

Co kluci studují?
Starší Adam se vydal přírodovědným 
směrem, studuje lesnictví na ČZU, a mlad-
ší Tadeáš je na stavební průmyslové ško-
le, vybral si obor architektura a  design. 
Má vizi jít tím směrem i dál, baví ho kres-
lení, focení a  umění vůbec. Výtvarný ta-
lent podědil po babičce a  ve stavařině 
i architektuře je jako ryba ve vodě hlavně 
manželova rodina.

Jak přesně ses zapojila a  zapojuješ ve 
farnosti?
V  týmu dětských mší jsem se podílela na 
přípravě programu a zároveň jsem se akcí 
s dětmi účastnila, poměrně dlouhou dobu 
jsem na dětských i hrála. V současné době 
vypomáhám jako lektorka i  jako hudebni-
ce při bohoslužbách a zapojuji se dle mož-
ností do různých akcí farnosti – adventní 

trhy, Tříkrálová sbírka, dny farnosti apod. 
Snažím se reagovat na výzvy a nabízím, co 
umím.

S tím hraním ses vrátila na dětské mše?
Teď čerstvě ano, ale hlavně hrajeme 
s manželem u sv. Václava v Bohnicích na 
varhany. Manžel tam má na starosti kúr, 
naštěstí ale nemusíme hrát každou nedě-
li, to by bylo dost náročné, varhaníků je 
zde více. 

Po mateřské jsi tedy nastoupila jako 
učitelka do školy, ale teď už tam nejsi.
Nejsem, ale vydržela jsem zde poměrně 
dlouho. Dvanáct let na ZŠ u Voršilek a rok 
na soukromé škole Německo-českého po-
rozumění. Obě školy byly dva dost odliš-
né světy, ale mají také hodně společného. 
U Voršilek se vše hodně odvíjelo od vedení 
školy, v průběhu mého působení se vedení 
změnilo, nicméně stále zde zůstává přátel-
ské a  rodinné prostředí se zaměřením na 
hlubší hodnoty. V soukromé škole vytváře-
la paní ředitelka dobré společenství učite-
lů a šla nám v mnoha věcech příkladem. Ze 
strany rodičů  jsem ale vnímala velký tlak 
na výkon. Škola končí pátou třídou a  děti 
chtějí pokračovat hlavně na gymnázium, 
takže probíhá velká příprava na zkoušky. 
Obdivovala jsem ale, jak velký pokrok děti 
udělají v němčině, která se tam vyučuje od 
první třídy. Obě školy mají také spoustu 
školních akcí. 

Kam jsi ze soukromé školy odešla?
Založila jsem vlastní komunitní školu Dob-
romysl v  Chabrech. Přesněji, vzdělávací 
skupinu domácích školáků. Děti jsou za-
psané ve státních školách v  režimu indi-
viduálního vzdělávání, máme garantku 
vzdělávání, která k  nám dvakrát do roka 
přichází děti přezkoušet. Setkání se účast-
ní i  rodiče, jde spíše o  rozhovor o uplynu-
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lém období, garant nahlíží do portfolia dětí 
a sleduje jejich pokroky. Děti také prezen-
tují naše komunitní projekty a aktivity.

Co tě k  založení vlastní školy vedlo 
a proč se škola jmenuje Dobromysl?
Během praxe ve školách se mi v hlavě po-
stupně začal utvářet nápad na založení 
malé školy s  vizí dělat věci trošku jinak. 
Konečným impulsem byla nabídka ideál-
ního prostoru se zahradou u  Ďáblického 
háje a  také můj manžel, který mi pomohl 
tu změnu udělat. On zároveň tvrdí, že jsem 
mu o  malé škole u  lesa vyprávěla už kdy-
si dávno na začátku našeho vztahu. To si 
moc nepamatuji. Školní rok před založe-
ním komunitní školy byl náročný i  v  tom, 
že jsem naplno pracovala na ZŠ a zároveň 
připravovala tento nový projekt. A  proč 
název Dobromysl? Zaprvé dobrá mysl, pro-
tože naším cílem je, aby dětem zůstala při-
rozená zvídavost i radost z objevování no-
vého. Zadruhé je dobromysl (= oregano) 
léčivá bylina, což ukazuje na spojení naší 
školy s přírodou. 

Pomohl ti s přípravou tvůj švagr, Fran-
tišek Tichý, zakladatel a ředitel Gymná-
zia Přírodní škola?
V  jistém smyslu ano, hlavně vlastním pří-
kladem a  sdílením některých zkušeností 
i  tím, na jakých principech Přírodní škola 
funguje. V některých ohledech je ale práce 
s dětmi na prvním stupni velmi specifická. 
Zároveň ale platí, že pokud se člověk vydá 
mimo hlavní proud, často dojde k velmi po-
dobným závěrům.

Jaký je stěžejní koncept vaší školy?
Hlavní myšlenkou je rozvíjet děti tak, aby 
jejich těšení se do první třídy a  jejich roz-
zářené oči brzy nevyhasly a  aby jim do-
spělí průvodci ukazovali směr, dávali roz-
manité impulsy a  vedli je k  důležitým 

hodnotám. Děti bereme jako rovnocenné 
partnery, vytváříme společenství i s jejich 
rodiči, aby společně s  dospělými vnímaly, 
že jsou součástí širšího celku. Rodiny se 
také aktivně zapojují do chodu školy. Také 
chceme, aby děti nebyly jen pasivními pří-
jemci informací. Snažíme se, aby o věcech 
přemýšlely, hledaly odpovědi a  teoretické 
znalosti měly co nejvíce propojené s praxí. 

Máš některé z těch principů a postupů 
vyzkoušené na vlastních synech? 
Zejména o  ten rovnocenný vztah jsme se 
vždycky jako rodiče snažili. Také jsme jim, 
stejně jako dětem ve škole, nastavovali jas-
né hranice a  pravidla. Zároveň, myslím, 
měli dost prostoru pro rozvoj vlastních ná-
padů i naši důvěru.

Můžeš už říct, zda se ti shora popsaný 
přístup u vlastních synů vyplatil a zhod-
notil?
Myslím, že ano. S oběma syny máme hez-
ký vztah. Jsou oba samostatní a mají cel-
kem jasnou vizi, co by v  životě chtěli dě-
lat, co je naplňuje. Také nám pomáhají 
v našich projektech.

Jak vypadá běžný den ve vaší škole?
Jednodušší bude popsat běžný týden. 
V  pondělí, středu a  pátek máme výuko-
vé dny. Každý den začínáme ranním kru-
hem, ve kterém se schází všechny děti od 
první do páté třídy. Čteme příběhy, sdílí-
me důležité věci, zpíváme a  připravujeme 
se na dopolední aktivity. Na začátku týdne 
si rozdělujeme různé služby. Po kruhu ná-
sledují dva učební bloky, první a druhá tří-
da tvoří jednu skupinu, třetí až pátá třída 
se učí společně. Bloky jsou však delší než 
běžná vyučovací hodina, nemáme zvoně-
ní, kapitán děti svolává na začátek bloku 
nebo svačinu. Během učení střídáme čin-
nosti, učíme se venku i pracujeme klasicky 
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mi ráda, že děti ve škole zažijí průvodce/
muže a  myslím, že oni to také oceňují. 
V některých činnostech jej nikdo nemůže 
nahradit. Dle možností pomáhá s progra-
mem i náš starší syn Adam. Děti překva-
pivě berou jakékoli další dospělé průvod-
ce přirozeně, i  když se zapojí například 
někdo z rodičů. 

Jaký máte balanc mezi zájemci o  do-
cházku a  tím, kolik dětí jste schopni 
zvládnout?
Zájemců je hodně, ale chceme si udr-
žet malé společenství. I  naše prostorové 
a  personální možnosti nedovolují velký 
rozmach. 

Podle čeho děti vybíráte?
Rodinám pro vzájemné seznámení nabízí-
me na podzim informační schůzku a indi-
viduální dny otevřených dveří. Už během 
této návštěvy pozorujeme, jak dítě fun-
guje a  reaguje, nakolik je na tento způ-
sob učení ve skupině připravené. V  další 
fázi chceme, aby dítě s  námi absolvovalo 
několik dní samo, bez rodičů. Je důležité, 
aby děti byly samostatné a  dokázaly ko-
munikovat s  ostatními vrstevníky a  prů-
vodci. Výhodou je také bydliště v  okolí 
školy. Součástí našich aktivit je totiž péče 
o  nejbližší okolí. Pokud jsou děti z  Prahy 
8, daří se lépe budovat vztah k místu, kde 
žijeme. Konečný výběr je ale hodně těžký. 
Na severu Prahy jsou tři komunitní školy 
a  všechny mají přetlak zájemců. Někte-
rým rodičům občas doporučujeme, aby 
ještě nástup do školy zvážili, pokud se 

ukáže, že dítě není na školní „režim“ zra-
lé. Zájemci se logicky ozývají hlavně z les-
ních školek, kterých je tu díky Čimickému 
a Ďáblickému háji hodně. 

Je tahle forma výuky vhodná pro každé 
dítě?
Jsou určité oblasti, které je potřeba zvážit, 
a  rodiče na ně předem upozorňujeme, na-
příklad větší angažovanost rodičů ve vzdě-
lávání jejich dětí, jejich podpora a  dobré 
zázemí. Dále absence testů a  hodnocení 
v  podobě známek, což znamená neustálé 
hledání hlubší motivace k  učení. Vyžadu-
je to tedy určitou míru sebekázně. Určitě 
jsou také děti, kterým nemusí vyhovovat 
střídání průvodců nebo věkově smíšená 
skupina. Stěžejní je však otevřenost a chuť 
jít jinou cestou. Vyjma běžného vzdělává-
ní mají u nás děti možnost osobního růstu, 
pravidelných i  jednorázových výzev, které 
je posouvají dál. Zda této nabídky využijí, 
je plně na dětech, dobře funguje motivace 
uvnitř skupiny. 

Na co se těšíš v nejbližší době?
Na odpočinek, někde na chatě, nejlépe 
s knihou a v přírodě.

Za rozhovor děkuje Olga Adámková

Pavla Tichá (nar. 1980) vystudovala Pedagogickou fakultu MU, celý svůj profesní ži-
vot se věnuje pedagogice. Je matkou dvou synů, s manželem založila občanský spo-
lek Potichounku, je zakladatelkou a hlavní koordinátorkou komunitní školy Dobro-
mysl v Chabrech. Pavla má zálibu v hudbě, četbě a přírodě. Hudebně doprovází spolu 
s manželem mše svaté v kostele sv. Václava v Bohnicích. V roce 2019 se stala členkou 
Sdružení salesiánů spolupracovníků (ASC).

v  pracovních sešitech. Celkem máme čty-
ři průvodce, kteří se střídají během týdne. 
Já jsem ve škole každodenně. V úterý pro-
bíhají projektové dny zaměřené vždy na 
nějaké téma (často vyrážíme na exkurze, 
historický program v  centru nebo máme 
sportovní a  rukodělný program). Ve čtvr-
tek realizujeme v  lese a  okolí badatelsky 
orientovanou výuku. Badatelských dnů se 
účastní úplně všechny děti společně, dělí-
me se na menší, věkově smíšené skupinky. 
Na každý měsíc máme dané téma. Používá-
me pomůcky na bádání, zkoumáme okolí, 
les a zahradu a učíme se informace z teré-
nu zpracovávat, děti si vedou deník, tako-
vá rozšířená výuka přírodovědy. 

Nemáte klasickou tělocvičnu. Jak u vás 
probíhají sportovní aktivity? 
V  teplých měsících venku, na zahradě 
nebo v  lese, hrajeme pohybové a  míčové 
hry, v  lese připravujeme stezky mrštnosti 
a běháme orienťák, děláme cyklovýlety, se 
kterými pomáhají tatínci. Několikrát jsme 
si pronajali sokolovnu v  Kobylisích, cho-
díme na beachvolejbalové hřiště na Ládví. 
V zimě taky zařazujeme bruslení. 

Jak vypadá váš objekt?
Je to zázemí s jednou větší místností a dvě-
ma menšími. Zahrada nám slouží jako 
venkovní učebna, téměř za každého poča-
sí. Děti jsou zvyklé chodit ven a naší škol-
ní výbavou jsou mimo jiné holínky a pláš-
těnka. Čerpáme hodně z  webu sdružení 
Tereza Učíme se venku. Venku učíme jak 
matematiku, včetně geometrie, tak češti-
nu, vlastivědu a  samozřejmě přírodovědu. 
Zvlášť po covidové pauze vnímáme potře-
bu pobytu dětí venku. Pravidelný pobyt 
v lese a v zeleni dle výzkumů přináší mno-
ho pozitiv pro učení a soustředění. Když se 
výjimečně stane, že celý den nejdeme ven, 
je to na chování a pozornosti dětí znát. 

Klasickou jídelnu taky nemáte, jak řeší-
te stravování?
Na jídlo máme dovozce, podobně jako lesní 
školky v okolí. Jídlo pouze vydáváme a děti 
se následně starají o nádobí. Kapitán dává 
nádobí do myčky a každý si po sobě uklízí. 

Jak školu financujete?
Rodiče platí školné, část nákladů nám po-
máhá financovat i  občanský spolek, kte-
rý s manželem vedeme. Díky tomu se nám 
daří držet školné relativně nízko. Někte-
ré věci si obstaráváme sami ve spolupráci 
s rodiči, například úklid prostor.

Jak občanský spolek funguje?
Občanský spolek Potichounku nabízí umě-
lecké projekty a  volnočasové aktivity pro 
děti i  celé rodiny. Pořádáme také bojovky 
a poznávací hry ve městě, land-art, hudeb-
ní setkání a slavnosti. Pravidelně běží jed-
nou týdně odpolední Ateliér pro děti. Jeho 
náplní jsou hudební, výtvarné, rukodělné 
i tábornické dovednosti.
Činnost spolku se proměňuje v  závislosti 
na naší vytíženosti v  pracovních projek-
tech. Pro spolek pracujeme s  manželem 
dobrovolně ve volném čase, protože rozví-
jení občanských aktivit nám dává smysl. 
Letos oslavíme 15 let fungování spolku.

Manžel má i  jiné zaměstnání, nebo ho 
plně zaměstnáváš ty?
Manžel má ještě mnoho vlastních projek-
tů, kterými je plně vytížen. Věnuje se hu-
debním programům, spolupracuje se ško-
lami, školkami i  edukačním oddělením 
České filharmonie. Vzhledem k  tomu, že 
potkává každý měsíc velké množství dětí 
z  různých prostředí, obohacuje naši ko-
munitní školu o tyto zkušenosti a pohledy 
odjinud, protože nechceme být uzavřenou 
bublinou a naším cílem je i propojovat se 
s  jinými sociálními skupinami. Jsem vel-
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OKÉNKO Z KNIHOVNY ZPRÁVY ZE SADBY

Literární večer ve farní knihovně 7. února 
Milí přátelé duchovní literatury, v  rámci 
cyklu „život a  spiritualita řeholních řádů“ 
vás srdečně zveme v úterý 7. 2. v 19.30 do 
farní knihovny na literární večer nad kni-
hou 9 tváří dominikánské svatosti, kterou 
napsal francouzský dominikánský teolog 
a historik Guy Bedouelle (1940–2012). Au-
tor v  návaznosti na Devět způsobů mod-
litby svatého Dominika představuje devět 
cest dominikánského života a svatosti. Tak 
jako Dominikova modlitba nabývá viditel-
ných podob v jeho postojích a gestech, tak 
se bohatství jeho charismatu zviditelňu-
je v  jednotlivých světcích řádu. Vyrůstají 
z  Dominika jako ratolesti z  vinného kme-
ne a jedinečným způsobem ztvárňují různé 
stránky jeho kazatelského povolání: úsilí 
o jednotu (Jordán Saský), horlivost v obra-
ně víry (Petr Veronský), hledání pravdy (To-
máš Akvinský), kázání krásou (Fra Ange-
lico), lásku k církvi (Kateřina Sienská), boj 
za spravedlnost (Bartolomé de las Casas), 
mystický život (Kateřina de Ricci), starost 
o chudé (Martin de Porres) a obhajobu svo-
body (Henri-Dominique Lacordaire). A nad 
tím vším se jako svorník klene Dominikův 
„božský zápal“, oheň lásky, z něhož se rodí 
radost v Duchu svatém. Ona je tím kvasem 
a solí, díky nimž má křesťanský a řeholní 
život tu správnou chuť, jakou od hlasatelů 
evangelia požaduje sám Kristus.
Hostem večera bude dominikán a kněz Fi-
lip Štěpán Boháč, převor dominikánské-
ho kláštera v  Praze. Společně s  hostem 
se vám nad knihou pokusíme přiblížit du-
chovní poselství sv. Dominika pro dnešní 
dobu. Zeptáme se také na život a působení 
dominikánů v dnešním světě.

Marián a Mirka Kročkovi

Zprávy z pralesa
S  malým zpožděním dorazil „adventní do-
pis“ od našeho dobrovolníka Vojty – doru-
čení zpráv z  amazonského pralesa je pro-
stě trochu náročnější 😊 Jestlipak víte, jak se
Vojta dopravuje za svými svěřenci do ora-
toře? Všechny komunity žijí poblíž řeky, 
a  tak se používají kánoe. Typická návště-
va začíná mší svatou pro celou osadu, a to 
většinou v  jazyce shuar. Poté se pořádá 
buď katecheze nebo něco jako oratoř, obo-
je zejména pro  mládež a děti. Vojta má na 
starosti pohybové aktivity na uvolnění, 
kterým se tam říká dynamiky. O svém dob-

rovolničení mimo jiné píše: „Práce v Ekvá-
doru je někdy náročná, zejména neměnící 
se horké a  vlhké podnebí často dává za-
brat, ale je také naplňující. I  když místní 
Shuaři už dávno nejsou žádní divoši, ně-
kteří z nich studují na univerzitách a velká 
část (zejména) mužů jezdí pracovat do vět-
ších měst ve vyšších oblastech Ekvádoru, 
stále si žijí částečně sami pro sebe...“
Celý dopis naleznete na: 
 www.adopcenablizko.cz
 /advent-na-rovniku/

Milé  
předvánoční 
setkání 
Na vánočním přípravném 
víkendu pro budoucí dob-
rovolníky jsme se setkali 
na besedě s dárcem a podporovatelem Sad-
by. Bylo to velmi milé setkání obohacující 
všechny zúčastněné. Dobrovolníci se do-
zvěděli, že za nimi stojí celá řada podporo-
vatelů, jak materiálních, tak duchovních. 
Náš dárce, táta od pěti dětí, zase dobrovol-

níkům vyprávěl o  tom, proč s  manželkou 
vidí smysl v  dlouhodobé podpoře misijní-
ho dobrovolnictví. Měl příležitost osobně 
se seznámit s  dobrovolníky a  dozvědět se 
více o jejich motivaci vyjet na misie. Setká-
ní bylo krásné a inspirativní. 
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ZPRÁVY ZE SADBY ZPRÁVY ZE SADBY

Jak jsme prožili Vánoce
Obrázek prý vydá za tisíce slov – podívejte 
se, jak trávili Vánoce „Sadbáci“. Někdo to 
pořádně rozbalil, někdo hledal krásu Bo-
žího stvoření a někdo jen odpočíval (spal) 
nebo trávil čas s přáteli a rodinou.  

Sadba může konat dobré dílo díky štěd-
rosti mnoha tichých a  skrytých dárců... 
Děkujeme, že mezi ně patříte i Vy a že jste 
nás podpořili také koupí našich „smyslu-
plných dárků“. Do nového roku přejeme 
jen to dobré!

Vaše SADBA

Stáňa – „Vánoce jsou šťastně za námi, našel 
se i  čas na setkání s  těmi, které mám ráda, 
i na chvíle klidu.“ 

Martina – „Pohoda, klid, návštěvy příbuz-
ných a  přátel a  hlavně mraky dobrého čaje, 
kávy a spánku!“

Jarda – „Mimo to, že svátky Narození našeho 
Pána jsou vždy pro mne velkým povzbuze-
ním, tento rok mě potěšila společná štědro-
večerní večeře s ukrajinskými rodinami, kte-
ré u nás v Kobylisích přebývají, a setkání se 
svojí širokou rodinou, které probíhá vždy na 
svátek sv. Štěpána v mém rodném domě.“

Milan – „Bouřlivé Vánoce v kruhu přátel“ Péťa – „Potěšilo mě si na Štědrý večer oblék-
nout své africké vánoční šaty a zavzpomínat 
na Tanzanii. Největší radostí pro mě ale bylo 
prožívat dětskou radost z Vánoc s mými ma-
lými synovci.“

Hynek – „O Vánocích jsem se byl projít v lese 
a zaujaly mě ten den po ránu podivně zamrzlé 
louže. Kolik fyzikálních jevů se asi muselo se-
jít, aby taková krása mohla vzniknout? Začal 
jsem o tom přemýšlet a vzpomněl jsem si na 
betlémskou hvězdu…“
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CITÁT SV. TEREZIČKY DĚTEM

Stránku dětem připravila Mája Záškodná.

2. ledna 2023 uplynulo 150 let od narození sv. Terezičky. Jako obvykle přinášíme vám i v tom-
to čísle Kobylístku jeden z jejích citátů jako duchovní inspiraci:

„Zůstat před Bohem malým dítětem 
znamená poznat svoji nicotu, očekávat 
vše od Boha, jako malé dítě očekává vše 
od svého otce; ničím se neznepokojovat.“
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Pravidelné bohoslužby 
Neděle

7.30, 9.00, 10.30, 18.30 eucharistická bohoslužba u sv. Terezičky
11.00   eucharistická bohoslužba v kapli sv. Kláry v Troji 
16.00   eucharistická bohoslužba
  v kostele Stětí sv. Jana Křtitele v Dolních Chabrech
  (ve správě farnosti Prosek)

Středy (mimo prázdniny)
17.00  eucharistická bohoslužba pro děti

Pondělí–sobota
6.15  ranní chvály
6.30, 18.30  eucharistická bohoslužba (v úterý večer pro mládež)

Příležitost ke svátosti smíření
Ve všední dny večer se zpovídá vždy půl hodiny před mší svatou (18.00–18.25).
V neděli dopoledne se zpovídá vždy půl hodiny před každou mší,  
a je-li třeba, i v jejím průběhu. 
V neděli večer se zpovídá jen před mší svatou od 17.45 (17.45–18.25).

...konec Kobylístku

BOHOSLUŽBY A SVÁTOST SMÍŘENÍ BOHOSLUŽBY A SVÁTOST SMÍŘENÍ
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Bohoslužby ve všední dny  
pravidelně (mimo výjimky) slouží:

Pondělí 6.30 Vlastimil Vajďák 
 18.30 Radek Gottwald 

Úterý 6.30 František Blaha
 18.30 pro mládež – Václav Jiráček / Petr Boštík / 
  Jaroslav Fogl / Jan Fojtů   

Středa 6.30 Václav Jiráček / František Blaha
 17.00 pro děti – František Blaha / Václav Jiráček /
  Vlastimil Vajďák (zpovídá Hynek Černoch)
 18.30 Jan Vývoda a Hynek Černoch

Čtvrtek 6.30 Marek Sklenář / Radek Gottwald 
 18.30 Vlastimil Vajďák / Josef Trochta (po mši je adorace)

Pátek 6.30 Hynek Černoch 
 18.30 František Blaha 

Sobota 6.30 Vlastimil Vajďák / František Blaha 
 18.30 Radek Gottwald
  (mše svatá s nedělními texty)

Neděle 7.30, 9.00,  Celebranti se nepravidelně střídají.
 10.30, 18.30 

QR platba



Celoroční aktivity
sudé týdny PO 19.15–20.45 Hovory o Starém zákoně, katechetická m. J. Schrötter
liché týdny Út 19.20–21.00 Diskuse nad texty papeže Františka, katechetická m., J. Fiřt
1. út v měsíci 18.30 Velký Úterek u Terky, kostel, farní sál
3. út v měsíci 18.30 Modlitební Úterek, kostel
1. čt v měsíci  19.30–22.00  Eucharistická adorace noční, kostel
každý čtvrtek 19.00–19.30  Eucharistická adorace, kostel
1. pá v měsíci 17.00  Adorace, příležitost ke svátosti smíření
Pomoc s úklidem kostela Pá 7.00 nebo po domluvě: 732 748 920, terezicka.cz/uklid-kostela/
Půjčování knih  www.terezicka.cz/knihovna, 724 803 594

Leden
15. ne 14.30 Klub přátel historie, Secese nejen v architektuře, farní sál
16. po 19.15 Setkání Živého růžence, hovorna u kostela
17. út 18.30 Modlitební Úterek, kostel
18.–25. st–st   Týden modliteb za jednotu křesťanů
18. st 19.15 Terezčiny pletařky, oranžová klubovna 
20. pá 18.00 Ekumenická bohoslužba, U Jákobova žebříku
27.–29 pá–ne 19.15 Triduum Modlitby matek, kostel
29.  14.00–17.00 Dětský karneval Z pohádky do pohádky, vnitřní prostory SaSM
30. po 19.20 Chvály s kapelou Kairos, kostel
31. út 18.30 Slavnost Dona Boska, kostel, farní sál a přilehlé prostory

Únor
1. st 9.00 Zahájení přihlašování na letní tábory a chaloupky
  18.00 Setkání katechetek a katechetů, oranžová klubovna
6.–10. po–pá   Jarní prázdniny na Praze 8, útlum aktivit pro děti
7. út 18.30 Velký Úterek: LGBTQ+, kostel a farní sál, info na sociálních sítích
  19.30 Literární večer: 9 tváří dominikánské svatosti, farní knihovna
10. pá 15.00 Společné udílení svátosti nemocných, kostel, posezení, farní sál
12.  ne 14.30 Klub přátel historie: Pražské obelisky, farní sál
13. po 19.10–19.50  Setkání rodičů dětí k přípravě na 1. svaté přijímání, kostel
  19.15 Setkání Živého růžence, hovorna u kostela
15. st 19.15 Terezčiny pletařky, oranžová klubovna 
16.  čt 18.30 Seminář CPR: Vysoká citlivost nejen u dětí, U Hrocha, přihlášky
19. ne 18.00–21.00 Setkání pastorační rady farnosti, žlutá klubovna
21. út 18.30 Modlitební Úterek, kostel
22. st   Popeleční středa, udílení popelce na všech bohoslužbách 
  16.00 Svátost smíření dětí, kostel 
26. ne 10.45–11.30 Sůl země, přednáška a beseda, farní knihovna
  14.30 Křížová cesta v kostele
27. po 19.20 Chvály s kapelou Kairos, kostel

Březen
postní neděle  14.30  Křížové cesty v kostele
1. st 18.00 Setkání katechetek a katechetů, oranžová klubovna
4.–5.     Víkend semináře Život ze svátostí
9. čt 18.30 Seminář CPR: Přišla puberta, jak ji přežít, U Hrocha, přihlášky
11. so 8.30–16.30 Postní duchovní obnova farnosti, stejný program dop. i odp., kostel
12. ne 19.30 Setkání akolytů 
13. po 19.10–19.50  Setkání rodičů dětí k přípravě na 1. svaté přijímání, kostel
  19.15 Setkání Živého růžence, hovorna u kostela
18. so 9.00  Předvelikonoční úklid kostela
25. so 8.45–16.30 Postní duchovní obnova Salesiánské rodiny otevřená všem, kostel

FARNÍ AKTIVITY


